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Zápis ze 48. jednání Rady vlády pro udržitelný rozvoj 

Termín a místo jednání:  

18. 3. 2025, od 14:00 do 17:00h 

Ministerstvo životního prostředí, Vršovická 1142/65, Praha 10 

Přítomné členky, členové a jejich zástupci Rady vlády 

Libor Ambrozek (Zelený kruh/ČSOP), Josef Čech (MZe), Jiří Dlouhý (Zelený kruh/STUŽ), 

Miroslav Fuchs (MPSV), Lenka Hamplová (MD), Petr Hladík / Petr Holub (MŽP), Václav 

Hlaváček (AK ČR), Daniel Houska (MF), Libor Hrubý (MO), Michaela Chaloupková (CBCSD), 

Dan Jiránek (SMO), Jiří Koželouh (Zelený kruh/Hnutí Duha), Pavlína Kulhánková (MPO), 

Kristián Malina (MV), Daniela Matějková (MZd), Bedřich Moldan (ad personam), Marie 

Novotná (ÚV), Přemysl Sezemský (MS), Jiří Skládanka (RVŠ), Radim Sršeň (MMR), Vladimír 

Špidla (ad personam), Ludmila Třeštíková (MŠMT),  Pavel Vančura (ČSÚ), Hana Volná (MZV), 

Pavlína Žáková / Vít Masare (ÚV) 

Omluvení členové 

Leo Doseděl (SČMVD), Tomáš Hurt (ČRDM), Jana Krutáková (PS PČR), Pavel Přibyl (FoRS), 

Jitka Seitlová (Senát PČR), Michal Štefl (HK), Lidmila Němcová (Rada seniorů) 

Hosté 

Julie Borovcová (A-CSR), Ludvík Eger (MZV), Daniel Hájek (MŽP), Zuzana Khendriche 

Trhlínová (MMR), Alice Končinská (MHMP), Marcel Ladka (MŽP), Lucie Legnerová (ČSÚ), 

Ladislav Miko (MŽP), Miroslav Novák (MŽP), Anna Pasková (MŽP), Vítězslav Slíva (MŠMT), 

Karel Štros (MF), Zuzana Trunečková (COŽP UK), Natálie Jančíková (MŽP), Filip Peloušek 

(MŽP), Nela Řiháčková (MŽP) 

RVUR sekretariát 

Lucie Sršňová (MŽP), Pavla Cvachovcová (MŽP), Martin Polášek (MŽP) 

 

Informace o usnášeníschopnosti 

− Aktuálně Rada čítá 42 členek a členů.  

− Podle jednacího řádu Rady vlády (článek 3, bod 2), je Rada způsobilá jednat a přijímat 

závěry, pokud je přítomna nadpoloviční většina členů, tedy alespoň 22 členek a členů 

Rady.  

− Jednání RVUR se účastnilo 25 členek a členů; Rada byla tedy usnášeníschopná. 
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Program jednání 

1) Zahájení jednání, úvodní slovo předsedy RVUR nebo jím pověřeného zástupce 

2) Informace a přehled aktualit agendy udržitelného rozvoje 

a) Změny a aktuality k agendě (MŽP) 

b) Prezentace Europe Sustainable Development Report 2025 a Studie SDG 2 – Zero 

Hunger (SDSN) 

c) Prezentace The OECD Hub on SDGs (MŽP) 

d) Postoj Čechů k SDGs 2024 (Asociace společenské odpovědnosti)  

3) Pokrok v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj (diskuse 1. draftu)  

4) Zprávy z aktivit výborů a pracovních skupin od minulého jednání RVUR 

5) Národní dobrovolný přezkum (Voluntary National Review) 2025 (1. draftu) 

6) Pravidelná zahraniční agenda 

a) Návrh Akčního plánu MZV ke koherenci politik pro rozvoj (MZV) 

b) Aktuality (OSN, OECD, EU) 

7) Výroční zpráva RVUR 2024 

8) Různé 

 

K bodu programu č. 1: Zahájení jednání, úvodní slovo předsedy RVUR, nebo jím 

pověřeného zástupce 

Anna Pasková (MŽP) přivítala účastníky jednání a uvedla ministra životního prostředí Petra 

Hladíka, předsedu RVUR. 

Petr Hladík (MŽP) uvítal přítomné a poukázal na výjimečnost současné doby, ve které nabývá 

na důležitosti soběstačnost a vyzvednul téma cirkulární ekonomiky. Uvedl potřebu zrychlit a 

zintenzivnit současné snahy v oblasti udržitelného rozvoje. S tím souvisí i uplatňování principů 

udržitelného rozvoje v podnikatelské sféře.  Za věcnou podstatu Green Deal označil inovace, 

investování do nových technologií a snahu o energetickou nezávislost, na těch není žádoucí 

nic měnit, upraveny budou pouze administrativní povinnosti. Z další účasti na jednání se 

omluvil a předal řízení RVUR vrchnímu řediteli Petru Holubovi. 

Petr Holub (MŽP) pozdravil přítomné a informoval o aktuálních predikcích spotřeby elektřiny 

a vývoji energetické účinnosti, které souvisí s probíhající modernizací průmyslu a budov. ČR 

by mělo dovážet energie z geopoliticky bližších regionů a obecně zvýšit svou energetickou 

soběstačnost. Upozornil přítomné na projekt SEEPIA, který představuje robustní analytický 

podklad pro oblast energetiky. Představil program jednání. Předal slovo A. Paskové. 
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K bodu programu č. 2: Informace a přehled aktualit agendy udržitelného rozvoje 

Změny a aktuality k agendě (MŽP) 

Anna Pasková (MŽP) sdělila, že v listopadu 2024 došlo ke schválení aktualizace 

strategického rámce ČR 2030. S tím souvisí, že zároveň došlo ke sloučení implementace 

globálního rámce Agendy 2030 a národních rozvojových priorit do jednoho dokumentu, kterým 

bude napříště právě ČR 2030.  

Informovala o probíhající přípravě Dobrovolného národního přezkumu (Voluntary National 

Review), viz dále bod 5 programu RVUR.  

Co se týče evropské a globální úrovně SDGs, přiblížila probíhající diskusi ohledně vývoje po 

roce 2030. Koherence politik pro udržitelný rozvoj zůstává nadále důležitým tématem, 

důkazem jsou probíhající tematické workshopy na ÚV. Zmínila snahy o snížení administrativní 

zátěže spojené s reportováním (tzv. ESG Omnibus), které budou také tématem Konference 

Reporting udržitelného rozvoje (ESG), pořádané MŽP, MF a dalšími partnery dne 25. 3. 

v prostorách České zemědělské univerzity.  

Představila i další aktivity týmu udržitelného rozvoje na MŽP, včetně nového webu cr2030.cz, 

jehož jedna část je věnována RVUR. V aktualitách je možné sdílet relevantní aktivity členů 

RVUR. 

Prezentace Europe Sustainable Development Report 2025 a Studie SDG 2 – Zero 

Hunger (SDSN) 

 

Zuzana Trunečková (COŽP UK) představila Europe Sustainable Development Report 2025, 

který vytvořila SDSN (Sustainability Development Solutions Network). Bylo hodnoceno 41 

evropských států, data umožnila sestavit žebříček míry dosažení SDGs pro 34 států, ČR se 

umístila na deváté pozici. Celkově zpráva konstatuje, že tempo v dosahování SDGs bylo 

v Evropě v období let 2020-2023 dvakrát pomalejší, než v období let 2016-2019. Ukazatel 

Leave-no-one-behind vykazuje stagnaci a někde i pokles. ČR má dobré výsledky v SDG 1 

a SDG 10, situace naopak není dobrá u SDG 2, SDG 12 a SDG 13. 

  

Dále Z. Trunečková představila samotnou studii k SDG 2. Ačkoli SDG 2 se může zdát pro 

Evropu na první pohled méně relevantní, je třeba si uvědomit, že cíl není spojen jen 

s vymýcením hladu, ale také s dobrou výživou obecně a udržitelným zemědělstvím. Týká se 

tedy např. i problému, který je v Evropě naopak závažný, a to je problém obezity. Z. 

Trunečková představila výsledky týkající se energetické náročnosti stravy podle jejího složení 

a pozitiva rostlinné stravy. Závěr studie zdůraznil, že cíle SDG2 nejspíš nebude v Evropě 

dosaženo bez změny stravování jejích obyvatel směrem k rostlinné stravě. Studie doporučuje 

zvýšit zapojení všech relevantních stran – zvláště zemědělců, včetně lokálních a malých 

https://www.cr2030.cz/
https://www.unsdsn.org/
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zemědělců, a posílit vůdčí roli EU v tomto tématu. Příležitost pro EU v tomto tématu se skýtá 

v možném snížení závislosti na dovozu potravin a snížení výdajů na zdravotnictví. 

Dan Jiránek (SMO ČR) informoval, že MŠMT připravuje nové předpisy o stravování na 

školách. Pokud se nezmění stravování v rodinách, podle něj efekt školního stravování 

omezený a je zde s novými předpisy riziko zvýšení plýtvání potravinami. 

Ludmila Třeštíková (MŠMT) poděkovala za představení studie. Zmínila, že nové předpisy o 

stravování jsou pro mnoho lidí kontroverzní, neboť nechápou důvody ke snižování spotřeby 

masa. 

Radim Sršeň (MMR) poděkoval za představení studie a zmínil, že směr vlivu nemusí být 

pouze od rodičů k dětem, ale také od dětí k rodičům. Zmínil projekt, kdy se děti ve školách 

seznamují s produkcí potravin a také další iniciativy, v rámci kterých dochází pro větší efektivitu 

ke spolupráci jídelen.  

Vladimír Špidla (ad personam) doplnil, že stravovací návyky souvisí se sociální situací 

rodiny, představují formu kompenzace a zároveň jsou vázány na dostupné zdroje, obezita je 

proto paradoxně spojena s chudobou. 

Jiří Skládanka (Rada VŠ) informoval, že Česká konference rektorů ustavila pracovní skupinu 

pro udržitelnost, která by měla řešit i otázku stravování na vysokých školách.  

Jiří Dlouhý (Zelený kruh / STUŽ) sdělil, že UK nabízí ve všech menzách od loňského roku 

stejné jídlo a z pěti jídel vždy jedno veganské.  

Josef Čech (MZe) připomněl, že MZe podporuje finanční pomocí potravinové banky. Jedná 

se nejen o zachraňování potravin ale i hygienických potřeb.  

Anna Pasková (MŽP) uvedla, že téma spotřeby masa je důležité, ale nechceme, aby se v 

přístupu veřejnosti stalo druhou „automobilovou dopravou“, předmětem kulturních válek. 

Zdůraznila, že je důležitý kontext, v jakém je určitá strava lidem nabízena. 

Petr Holub (MŽP) navázal tématem komunikace bezmasého stravování. Vyzval přítomné v 

pozitivní komunikaci tohoto tématu na jejich resortech a v organizacích.  

 

Prezentace The OECD Hub on SDGs (MŽP) 

Anna Pasková (MŽP) představila OECD Hub on SDGs. Jedná se o komplexní přehled plnění 

SDGs za jednotlivé země, ale i záznamy o nedostatcích a bariérách, které v plnění zemím 

brání. Uvedla, že tyto poznatky mohou sloužit jako dobré vodítko pro zacílení dalších opatření. 

Grafiky s výstupy jsou k nahlédnutí zde.  

 

Postoj Čechů k SDGs 2024 (Asociace společenské odpovědnosti)  

 

Julie Borovcová (A-CSR) představila výstupy výzkumu Postoj Čechů k cílům udržitelného 

rozvoje, který byl realizován pro Asociaci společenské odpovědnosti. Studie byla uskutečněna 

v roce 2024, proběhla již po sedmé. Cílovou skupinou výzkumu byl reprezentativní vzorek 

populace ČR ve věku 18–65 let. Vzorek obsahoval přes tisíc respondentů. Cílem bylo 

https://www.oecd.org/en/data/dashboards/the-oecd-hub-on-sustainable-development-goals.html
https://www.spolecenskaodpovednost.cz/wp-content/uploads/2024/04/Postoj-Cechu-k-cilum-udrzitelneho-rozvoje-SDGs_duben-2024.pptx.pdf
https://www.spolecenskaodpovednost.cz/wp-content/uploads/2024/04/Postoj-Cechu-k-cilum-udrzitelneho-rozvoje-SDGs_duben-2024.pptx.pdf
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zmapovat povědomí veřejnosti o SDGs. Výzkum mapoval témata, která Češi považují za 

prioritní jak pro ně osobně, tak pro další řešení ze strany státu, obecnou míru znalostí o SDGs 

a další. Studie vzhledem k pravidelnému opakování nabízí srovnání v čase. K základním 

zjištěním patří, že znalost SDGs poměrně stoupá. Zhruba třetina Čechů má alespoň základní 

znalost o SDGs, 61 % o nich alespoň někdy slyšelo. Největší povědomí mají mladí lidé, míra 

povědomí je také vyšší u osob s vysokoškolským vzděláním. Respondenti nejčastěji 

zaznamenávají komunikaci témat udržitelnosti ze strany státu či nevládních organizací. Za 

osobně nejdůležitější SDG respondenti nejčastěji uváděli SDG 3 - Zdraví a kvalitní život, SDG 

8 - Důstojná práce a ekonomický růst či SDG 7 - Dostupné a čisté energie. Nejmenší osobní 

důležitost respondenti přikládají SDG 17 – Partnerství ke splnění cílů a SDG 14 - Život ve 

vodě. Mezi oblasti, na které by se podle respondentů měla vláda více zaměřit, se nejčastěji 

řadilo zdraví a kvalitní život, pitná voda a kanalizace či důstojná práce a ekonomický rozvoj. 

Součástí studie bylo mapování znalosti pojmu ESG, 68 % respondentů uvedlo, že pojem 

nezná a 24 % název slyšela, ale neví, co to je.  

Ladislav Miko (MŽP) sdílí postřeh, že téměř u všech zásadních agend udržitelného rozvoje 

dochází k poklesu zájmu veřejnosti/osobní důležitosti. Doporučuje doplnění interpretace 

tohoto poklesu, zda jde o trend nebo změnu v datech. 

Doplněno Sekretariátem RVUR pro účel zápisu po konzultaci s J. Borovcovou: 

Statisticky významný pokles pozorujeme pouze u SDG 10 Důstojná práce a ekonomický růst 

a SDG 16 Mír a spravedlnost, jejichž důležitost vzrostla v roce 2022 ve spojení se situací na 

Ukrajině. Pokles zaznamenáváme také u SDG 6 Pitná voda, který rezonoval zejména v roce 

2020 (kdy se ČR potýkala na jaře s obdobím sucha). Ostatní poklesy v procentech jsou na 

úrovni statistické chyby a neinterpretujeme je jako statisticky významné posuny / poklesy. 

Méně důležité cíle (zobrazeny na druhém slidu) jsou stabilní. Obecně se do vnímání osobní 

důležitosti SDGs velmi silně promítá aktuální (společenská) situace, co se lidí dotýká v jejich 

běžném životě, čeho se obávají. Proto se do vnímání SDGs propisují události jako je situace 

na Ukrajině nebo Covid. To pozorujeme i v řadě jiných výzkumů. V posledních letech (se 

zrychlující se dobou) ve výzkumech pozorujeme určitou „pohodlnost“ respondentů, kteří při 

možnosti zaškrtnout více odpovědí (v tomto případě mohli zaškrtnout až 5 odpovědí), uvádí 

odpovědí méně. 

Radim Sršeň (MMR) uvádí, že je překvapen poměrně vysokou znalostí SDGs mezi veřejností, 

je však překvapen nízkou úrovní zájmu o témata genderu. Zjištění, že samosprávy jsou slabým 

zdrojem informování o udržitelném rozvoji pak považuje za úlohu pro MMR. 

Dan Jiránek (SMO ČR) doplňuje, že slabší zájem o SDG 5 lze interpretovat tak, že lidé 

považují tyto problémy za řešené či vyřešené, a proto jim již nepřikládají velký význam. 

 

K bodu programu č. 3: Pokrok v projektu Koherence politik pro udržitelný rozvoj 

(diskuse 1. draftu)  
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Petr Holub (MŽP) představil projekt Koherence politik pro UR, který je financován z NPO.  

Anna Pasková (MŽP) připomněla, že v rámci projekt NPO máme splnit dva milníky. Jedním 

z nich je Zpráva o koherenci a druhým je zlepšení data-set managementu na ČSÚ ve 

spolupráci s CENIA pro indikátorovou sadu k udržitelnému rozvoji. Následně A. Pasková 

uvedla prezentaci prvního návrhu zprávy, který byl členstvu RVUR zaslán předem (viz podklad 

pro jednání „bod 3 – Zpráva o koherenci – první draft“). 

Martin Polášek (MŽP) představil nejdříve dva základní cíle projektu v oblasti koherence 

strategií centrální státní správy, a sice dosažení obsahové koherence s aktualizovaným 

strategickým rámcem ČR 2030 a takovou úpravu strategií, která jim umožní postup reálně řídit. 

Poté shrnul dosavadní postup prací a představil hlavní sdělení prvního návrhu zprávy o 

koherenci, resp. analytické části této zprávy. Konstatoval, že po stránce obsahové koherence 

nejsou problémy zásadní, po stránce procedurálních rysů strategií je situace podstatně horší. 

Prošel postupně otázky cílů, opatření, hierarchie strategií, časových horizontů, evaluací, 

vyčíslení nákladů dosažení cílů a spojení strategií s rozpočtovým procesem. Uzavřel s tím, že 

od dubna do června 2025 se uskuteční další kolo bilaterálních jednání s ministerstvy 

(vyčíslování nákladů, diskuse možných změn), druhý návrh zprávy o koherenci bude 

předložen na RVUR v červnu 2025, na podzim 2025 proběhne MPŘ a do prosince 2025 

materiál doputuje na jednání vlády. 

Petr Holub (MŽP) otevřel debatu k tomuto bodu programu. 

Ludvík Eger (MZV) připomněl, že MZV je v kontaktu s MŽP, zároveň avizoval, že za MZV 

budou připomínky zaslány písemně po RVUR. Projekt koherence MZV velmi podporuje, mimo 

jiné, protože téma velmi rezonuje i ve světě, na půdě OECD a OSN. Členské země těchto 

organizací často zajímá, jak ke koherenci přistupuje konkrétně ČR.  

Jiří Koželouh (Zelený kruh) se zeptal, zdali z toho projektu vyplynou nějaká konkrétní 

doporučení ve věci lepší formulace cílů.  

Martin Polášek (MŽP) potvrdil, že materiál bude ve vztahu ke všem probíraným otázkám 

obsahovat konkrétní návrhy, dílem pro určité strategie, dílem obecně a bude obsahovat rovněž 

termíny provedení změn a odpovědná ministerstva. Připomněl však, že část změn by nejspíš 

bylo možné provést už během letošního roku a bez explicitního nařízení vlády, protože se 

jedná o věci, které jsou řešitelné interním organizačním rozhodnutím a v některých případech 

i o věci, o kterých ministerstva sama uvažovala a jejich úvahy se nyní jenom spojují s podněty 

ze strany MŽP. Co se pak týče formulace cílů jako specifického tématu, zmínil omezení dané 

postavením některých strategií jako podmínek čerpání prostředků z fondů EU do roku 2027, 

zároveň však vysvětlil, že tváří v tvář zamýšleným změnám nejde o omezení zásadní.  

Vladimír Špidla (ad personam) se zeptal, jak probíhá komunikace s ÚV. Oné koherence by 

se podle něj dosahovalo snáze, pokud by měl na věci silný zájem předseda vlády. 

Anna Pasková (MŽP) potvrdila, že komunikace s ÚV probíhá, MŽP, ÚV a MMR se o svých 

aktivitách navzájem informují. 

Petr Holub (MŽP) zmínil zkušenost se schvalováním ČR 2030. Je třeba vše odpracovat na 

expertní úrovni a pak nechat pracovat úroveň politickou.  
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Lucie Sršňová (MŽP) připomněla, že milníkem splnění projektu není samotné napsání 

Zprávy, ale je jím schválení Zprávy vládou. 

Petr Holub (MŽP) nechal hlasovat o usnesení. 

Usnesení č. 1: „Rada vlády bere na vědomí první návrh zprávy o koherenci (Cesta ke 

koherenci strategií ve vztahu k cílům udržitelného rozvoje) a stanovuje lhůtu pro zaslání 

připomínek do 25. března 2025.“ 

 Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

K bodu programu č. 4: Zprávy z aktivit výborů a pracovních skupin od minulého 

jednání RVUR 

Vít Masare (ÚV, Výbor pro socioekonomický rozvoj) představil aktuální činnost Výboru pro 

socioekonomický rozvoj. Poslední zasedání se uskutečnilo 13. března 2025. Hlavním bodem 

jednání byl mezinárodní workshop pro foresight a sdílení dobré praxe s Finskem, Španělskem 

a Portugalskem. Jako nejinspirativnější zmínil zkušenost Finska, jejichž přístup k foresightu je 

nejpokročilejší a široce zapojuje veřejnost, především pak mladou generaci. Závěry finské 

prezentace budou sdíleny. Dále zmínil, že v rámci jednání výboru bylo shrnuto setkání 

evropských šerpů k forsightu, za ČR se jednání účastní pí. Žáková, náměstkyně ministra pro 

evropské záležitosti a předsedkyně Výboru pro socioekonomický rozvoj RVUR. EU bude i 

nadále podporovat foresightové projekty, chystá se vydání zprávy o EU resilience, která by 

měla nastínit další foresightovou práci EU.  

Ludmila Třeštíková (MŠMT, Výbor pro vzdělávání k udržitelnému rozvoji) představila 

činnost výboru pro vzdělávání k udržitelnému rozvoji. Výbor se v posledním období zabýval 

revizí Rámcových vzdělávacích programů pro základní vzdělávání a aktivně monitoroval 

a připomínkoval průběžné návrhy. Členové výboru se podíleli také na přípravě výzvy OPJAK 

na podporu občanského vzdělávání se silným důrazem na problematiku UR. Dále se výbor 

silně zabýval environmentálními tématy, momentálně ale vidí možnost rozšíření agend o další 

témata, jako jsou kritické myšlení a mediální gramotnost, socioekonomická gramotnost 

a podnikavost.  

Vítězslav Slíva (MŠMT) doplnil, že je třeba široké zapojení dalších aktérů a nabízí se vytvoření 

pracovních skupin. První skupina bude zaměřená na podporu čtenářsko-pisatelské 

gramotnosti a vznikne se zapojením akademického a neziskového sektoru. Druhá skupina se 

bude zabývat socioekonomickými tématy, a ideální by bylo zapojení bankovního sektoru. Tato 

skupina by se měla věnovat primárně zvyšování finanční gramotnosti, a měla by cílit i na 

sociálně slabší části společnosti.  

Ludmila Třeštíková (MŠMT) vyzvala přítomné k zapojení se do připravovaných pracovních 

skupin. 

Anna Pasková (MŽP) deklarovala, že MŽP je otevřeno vytvoření interních pracovních skupin 

v rámci Výboru pro vzdělávání a dodala, že doufá v co nejkonkrétnější výstupy práce z těchto 

skupin.  
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Vítězslav Slíva (MŠMT) potvrdil, že záměrem jsou konkrétní výsledky. 

Lucie Sršňová (MŽP) jménem p. Kalaše shrnula krátce činnost Výboru pro udržitelnou 

energetiku a dopravu. Výbor se od poslední RVUR sešel dvakrát a věnoval se mezinárodním 

tématům na poli energetiky, procesu energetické tranzice a prioritám MPO na poli energetiky 

v roce 2025. Příští 70. jednání VUED proběhne 27.3. 

Pavel Vančura (ČSÚ, Výbor pro indikátory udržitelného rozvoje) představil aktuální 

činnost v oblasti indikátorů UR. Shrnul pokračující práce na tvorbě IT systému pro indikátory 

UR. Zmínil probíhající revize indikátorů Agendy 2030 v březnu 2025, kde je aktuálně 15 návrhů 

na změnu v indikátorové sadě. Další jednání výboru je v plánu na podzim 2025, kde budou 

představeny novinky z evropské úrovně.  

Anna Pasková (MŽP) poděkovala ČSÚ za práci na indikátorových sadách. 

[mezi 47. a 48. jednáním RVUR bylo na základě vnitřní dohody na MŽP rozhodnuto, že PS 

MA21 bude existovat až do chvíle, kdy bude reforma MA21 dokončena] 

Daniel Hájek (MŽP, PS MA21) shrnul aktuální činnost v rámci Místní agendy 21 (MA21) a její 

pracovní skupiny. Skupina se sešla 4. března 2025, kdy hlavním tématem byla revize MA21. 

Zmínil, že diskuse k revizi je momentálně zacyklená, ale blíží se bod, kdy bude třeba 

rozhodnout o finální podobě základní koncepce MA pro nadcházející roky. Připomínky, které 

přišly po jednání skupiny, by měly být vypořádány do jednoho měsíce. Na příští skupině je 

v plánu představit finální návrh nové koncepce MA, počítá se s dvouúrovňovým nastavením. 

Od roku 2026 by měla započít skutečná realizace přepracované MA.  

Radim Sršeň (MMR) poznamenal, že proběhlo jednání mezi MŽP a MMR, které mělo zabránit 

případné dvojkolejnosti řešení problémů, které na straně MŽP pokrývá MA21 a na straně MMR 

je spojena s lokalizací SDGs. Cílem je, aby šlo o plošnou agendu, která bude mít primárně 

osvětovou funkci a bude pro obce zajímavá. SDGs se musí pod agendou rozšířit do 

jednotlivých obcí, protože z pohledu MMR nejsou momentálně na místní úrovni pokryty 

dostatečně. Konec června je horizont, kdy by mělo být o budoucí podobě MA21 jasno.  

Daniel Hájek (MŽP) potvrdil, že je třeba během jednoho měsíce směřovat k finálnímu návrhu, 

aby se v červnu mohli řešit už pouze detaily.  

Radim Sršeň (MMR) doplnil, že by ocenil, kdyby téma zůstalo i do budoucna pod RVUR. 

Anna Pasková (MŽP) potvrdila, že MŽP vnímá lokalizaci SDGs jako důležitou. Vyzvala k další 

diskusi v průběhu června, kdy bude jasnější nová podoba MA21. 

Ladislav Miko (MŽP, Výbor pro krajinu, vodu a biodiverzitu) představil činnost výboru pro 

krajinu a biodiverzitu. V roce 2025 jednání ještě neproběhlo, příští je v plánu na květen. 

Naznačil, že jednání výboru se bude věnovat diskusi o propojení SDGs s nastavením příští 

finanční strategie ČR v oblasti zemědělství a místního rozvoje. Další diskuse by se měla týkat 

konceptů opatření v krajině pro zadržování vody v krajině s přesahem k půdě a biodiverzitě. 

Součástí jednání by měla být i diskuse nad novelou zákona č. 114/1992 Sb. o ochraně přírody 

a krajiny. Vyzval přítomné k možným návrhům pro jednání výboru. Dále doplnil k již probíraným 
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tématům v rámci RVUR, že problém zdraví a jeho spojení se zemědělskou produkcí a 

potravinami, by zasloužil širší a hlubší diskusi.  

Dan Jiránek (SMO) zmínil zkušenosti s dopady regulace světelného znečistění, které jsou 

překvapivě velké a pozitivní. Navrhl pro výbor diskusi směrem k tomu, jak se mají investoři 

chovat vzhledem k biodiverzitě při výstavbě nových OZE, protože by jasnější pravidla a 

možnosti v tomto směru mohla pomoci.  

Vladimír Špidla (ad personam) navrhl směrem k výboru, že by bylo na místě obrátit 

pozornost k tématu půdy, které má emotivní náboj a dobře se hodí k rámování např. problému 

biodiverzity.  

Ladislav Miko (MŽP) poděkoval za návrhy témat a přislíbil jejich diskusi na výboru. 

 

K bodu programu č. 5: Národní dobrovolný přezkum (Voluntary National Review) 2025  

Petr Holub (MŽP) předal řízení RVUR ředitelce Anně Paskové.  

Anna Pasková (MŽP) uvádí prezentaci draftu VNR, který byl členstvu RVUR zaslán předem 

(viz podklad pro jednání „bod 5 – Dobrovolný národní přezkum_VNR2025_první draft“). 

Lucie Sršňová (MŽP): Informovala, že i letos v červenci se bude konat High Level Political 

Forum (HLPF), dějištěm bude opět New York. ČR zde bude prezentovat své VNR. Složení 

delegace ještě není zcela jasné. V plánu je kromě prezentace VNR také side-event, který bude 

mít v gesci primárně MMR. Očekává se také spolupráce na side-eventu s Maltou a OECD.  

Součástí prezentace ČR bude i video, jehož obsah utvoří 4 tematické bloky - sociální, 

hospodářský, environmentální a globální rozvoj. Hlavní protagonisté videa jsou již předjednaní, 

očekává se účast prezidenta ČR, vládní zmocněnkyně pro lidská práva, ředitelky Czechitas, 

ministra životního prostředí a ministra zahraničních věcí. Kromě těchto protagonistů budou 

součástí i zástupci konkrétních projektů ze soukromé i veřejné sféry. 

Z hlediska harmonogramu jsou zásadní následující termíny: 24. dubna 2025 budeme do OSN 

zasílat hlavní sdělení VNR, neboli main messages. Na konci května 2025 by měl být vyhotoven 

finální text dokumentu, aby se mohl v červnu přeložit do angličtiny a odeslat do OSN. Paralelně 

s tím bude probíhat příprava videa, jehož finalizace a sdílení s OSN je také termínováno na 

konec června. Natáčení bude probíhat na přelomu března a dubna 2025.  

Dále L. Sršňová přiblížila způsob přípravy draftu, zahrnující také kulaté stoly s mládeží a kulaté 

stoly ke globálnímu rozvoji a každodenní udržitelnosti. Stručně popsala strukturu materiálu. 

Anna Pasková (MŽP) otevřela diskusi k návrhu VNR. 

Ludvík Eger (MZV) poděkoval jménem MZV za možnost zapojit se do přípravy. Oznámil, že 

konkrétní komentáře za MZV budou zaslány dodatečně, nastínil však jejich základní charakter. 

Ocenil zahrnutí tématu odolnosti společnosti. Doporučil více zdůraznit téma agrese Ruska na 

Ukrajině, což zásadně ovlivnilo udržitelnost ve světě. Dále zdůrazňuje nutnost brát ohled na 

to, jak budeme VNR prezentovat navenek. 

https://hlpf.un.org/2025
https://hlpf.un.org/2025
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Vít Masare (ÚV) se ptá, zda zdali je možnost seznámit se s informacemi o procesu přípravy 

VNR a výstupy z kulatých stolů. 

Lucie Sršňová (MŽP) uvádí, že kontaktní osobou za ÚV byla Jana Truchlá, která byla součástí 

příprav od začátku a měla by tedy být s procesem přípravy VNR dobře obeznámena.  

Anna Pasková (MŽP) doplňuje, že diskuse probíhala také na RVUR [naposledy v bodu 

pravidelné zahraniční agendy na 47. jednání RVUR v říjnu 2024]. Informace o postupu nejsou 

nad rámec zápisu z RVUR nikde veřejně publikované, ale budou v budoucnu sdíleny, a to 

včetně výstupů z kulatých stolů. Následně A. Pasková nechala hlasovat o usnesení. 

Usnesení č. 2.: „Rada vlády bere na vědomí návrh Národního dobrovolného přezkumu (VNR) 

a stanovuje lhůtu pro zaslání připomínek do 25. března 2025.“ 

Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

K bodu programu č. 6: Pravidelná zahraniční agenda 

 

Návrh Akčního plánu MZV ke koherenci politik pro rozvoj (MZV) 

 

Hana Volná (MZV) představila návrh prvního akčního plánu ke koherenci politik pro rozvoj. 

Podkladem jsou výstupy z projektu, kterým MZV v návaznosti na opatření 

z 2. implementačního plánu ČR 2030 zmapovalo praxi několika zemí, jež jsou v rámci tématu 

koherence politik pokročilejší. MZV zároveň zjistilo, že většina zemí, které byly před rokem 

2020 poměrně daleko, tyto své snahy v čase koronavirové epidemie pozastavila. Věci se nyní 

aktivně věnuje jen Nizozemsko. MZV využilo minulých i aktuálních zkušeností svých i ze 

zahraničí a připravilo pro dané téma v ČR akční plán. Akční plán má část institucionální, část 

k nastavení procesů a způsobů, jak s agendou pracovat, dále obsahuje osvětovou dimenzi a 

také části monitorovací a evaluační. Akční plán byl připravován participativně pod Radou pro 

zahraniční rozvojovou spolupráci. Sekretariát RVUR byl požádán o nasdílení dokumentu se 

členy RVUR a ti mají nyní možnost jej připomínkovat.  

MZV aktuálně plánuje vytvoření nové pracovní skupiny při Radě pro ZRS, která by zahrnula 

aktéry, kteří s tématem koherence politik pro rozvoj pracují v rámci veřejného, neziskového i 

soukromého sektoru. Žádá účastníky o doporučení vhodných členů této pracovní skupiny. 

Uvítá nominace do konce března 2025, či nejpozději do poloviny dubna 2025. V květnu 2025 

má MZV v plánu uspořádat workshop ke koherenci politik v rámci Národních rozvojových dnů 

(22. 5.). 

 

Anna Pasková (MŽP) poděkovala za aktivity MZV a souhlasí, že téma není jednoduché 

uchopit. Doplnila, že zástupce sekretariát RVUR bude ve zmiňované pracovní skupině 

koherence politik pro udržitelný rozvoj zastoupen a slíbila aktivní zapojení.  

 

Aktuality (OSN, OECD, EU) 

https://www.cr2030.cz/sites/cr2030/files/featured_images/Implementac%25CC%258Cni%25CC%2581-pla%25CC%2581n-2022-2025.pdf
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Hana Volná (MZV) uvedla, že se bude konat 4. mezinárodní konference k financování rozvoje 

v Seville, kde se bude řešit financování Agendy 2030. MZV připravilo rámcovou pozici, která 

byla připomínkována Radou pro ZRS. Mezi tradiční priority ČR patří vytváření vhodného 

prostředí pro zapojení soukromého sektoru, propojení rozvojového a klimatického financování 

a mobilizace domácích zdrojů na financování rozvoje. S konferencí úzce souvisí vývoj oficiální 

rozvojové pomoci (ODA). ČR má již předběžná data z roku 2024 a prostředky ČR na ODA 

klesly zejména kvůli snižování nákladů na uprchlíky v ČR a stagnování ostatních složek při 

růstu HND. Současný podíl ODA/HND činí 0,17 %. V rámci OECD připravuje Výbor pro 

rozvojovou pomoc novou rozvojovou strategii, jejím hlavním tématem je také koherence politik 

pro rozvoj, obsahuje i důraz na mobilizaci domácích zdrojů.  

Ludvík Eger (MZV) přiblížil vyjednávání Ministerské deklarace HLPF, které začalo v březnu a 

poběží až do července 2025. Stálý představitel ČR při OSN Jakub Kulhánek je v roli facilitátora. 

L. Eger dále upozornil na Regionální fórum pro udržitelný rozvoj (RFSD) se bude konat v 

Ženevě 2. a 3. dubna 2025. Případné připomínky a poznatky na toto fórum možno zaslat na 

MZV. 

Pavel Cvachovcová (MŽP) shrnula dění v Pracovní skupině Rady EU k Agendě 2030. 

Vyměnilo se předsednictví v Radě z maďarského na polské. Maďarsko mělo hlavní téma vody 

(SDG 6 - Blue Deal, UN Water strategy). Výsledkem jejich předsednictví byly Závěry Rady ke 

koherenci politik. Od nového roku předsedají Poláci a jejich hlavním cílem je příprava Key 

Messages pro HLPF 2025.  

 

K bodu programu č. 7: Výroční zpráva RVUR 2024 

Lucie Sršňová (MŽP) doporučila ponechat k prostudování Výroční zprávy ještě více času, 

odkázala členstvo RVUR na podklady (viz podklad pro jednání „bod 3 – Výroční zpráva RVUR 

za rok 2024“) a požádala následujícím usnesením o hlasování per rollam do 25. března 2025.  

Usnesení č. 3: „Rada vlády bude o schválení Výroční zprávy RVUR za rok 2024 hlasovat per 
rollam ve lhůtě od 18. března do 25. března 2025.“ 

Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

[Hlasování per rollam se zúčastnilo 26 členek a členů RVUR a hlasovalo se o usnesení: „Rada 

vlády schvaluje Výroční zprávu RVUR za rok 2024. Usnesení bylo schváleno jednomyslně.] 

 

K bodu programu č. 8: Různé 

Anna Pasková (MŽP) konstatovala, že nejsou žádné další připomínky ani dotazy. Připomněla 

termín pro hlasování per rollam o Výroční zprávě a zaslání připomínek k draftu Zprávy o 

koherenci a Národního dobrovolného přezkumu.  

Další zasedání RVUR proběhne 24. června 2025 odpoledne. 
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Přílohy zápisu 

Souhrnná prezentace ze 48. jednání RVUR viz sdílené uložiště zde. Heslo: X48YDBLXSo 

  

V Praze dne 18. 3. 2025 

Zapsali: 

Filip Peloušek, Nela Řiháčková, Lucie Svobodová, Natálie Jančíková – oddělení udržitelného 

rozvoje 

  

Schválily: 

Lucie Sršňová, tajemnice Rady vlády pro udržitelný rozvoj 

Anna Pasková, ředitelka odboru politiky životního prostředí a udržitelného rozvoje 

  

 

https://next.mzp.cz/s/iaX7eo473ri4QwX

